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اقتصادی

عصرآزادی/ س�رویس اقتصادی: در نشس�ت 
هم اندیش�ی بودج�ه س�ال ۱۴۰۲ که ب�ا حضور 
نماین�دگان م�ردم تبری�ز در مجلس، اس�اتید 
دانشگاهی و فعالان اقتصادی آذربایجان شرقی 
در ات�اق بازرگانی تبریز برگزار ش�د بر ضرورت 
بهره مندی از نظرات بخش خصوصی در تدوین 
لایحه بودجه تاکید شده و در مورد عدم دخالت 
بخ�ش خصوص�ی در بودجه ه�ای تصویبی که 
یکی از معضلات مهم اس�ت بح�ث و تبادل نظر 
گردید چرا که یک�ی از بخش های تاثیرپذیر از 
این بودجه، بخش خصوصی اس�ت که به نظرات 

این بخش توجه لازم نمی شود!
مصرف ۳ درصدی مناب�ع بانکهای آذربایجان 

شرقی در داخل استان
رئی��س ات��اق بازرگانی تبریز با اش��اره ب��ه افزایش 
درآمده��ای مالیات��ی در بودج��ه ۱۴۰۱ و همچنین 
بودجه سال اینده گفت: این مالیات از بخش تولیدی 
شناسنامه دار گرفته شده و تمامی افرادی که مؤدی 
مالیاتی بوده اند، با چندین برابر افزایش مالیات روبرو 

شده اند.
یونس ژائله با بیان اینکه ۸۵ درصد اقتصاد کش��ور 
بر عهده دولت اس��ت اضافه کرد: اما با این وجود این 
بخ��ش نمی توان��د بازدهی لازم را در اقتصاد کش��ور 
داش��ته باش��د، در این ش��رایط باید به فک��ر افزایش 
درآمدهای غیرنفتی کشور باشیم چرا که درآمد های 

نفتی هر لحظه می تواند دچار اختلال شود.
وی یادآور شد: انگیزه و امید بخش خصوصی برای 
ادامه فعالیت در کش��ور بای��د افزایش یابد که یکی از 
مصادی��ق آن می تواند در تدوین بودجه کل کش��ور 
باش��د، باید به فکر تدوین سیاست های تشویقی که 

منجر به افزایش تولید می شود، بود.
وی با تاکید بر توجه ویژه به بهبود وضعیت ناوگان 
حمل و نقل کش��ور گفت: تحقق توسعه صادراتی در 
کش��ور نیاز به توس��عه ناوگان حم��ل و نقل دریایی، 
زمینی، ریلی و هوایی دارد که متاسفانه تاکنون آنطور 
ک��ه باید مورد توجه قرار نگرفت��ه و صادرکنندگان را 

دچار مشکل کرده است.
رئیس اتاق تبریز با اشاره به عملکرد نامناسب بانک 

های خصوص نیز گفت: ۷۰ درصد منابع بانک ها در 
تهران مصرف می شود، در استان ما ۳۴ درصد منابع 
توس��ط بانک های خصوصی جذب ش��ده و تنها سه 

درصد در استان به مصرف می رسد.
لزوم ارائه پیش�نهاد مش�خص از سوی بخش 

خصوصی برای لایحه بودجه ۱۴۰۲
عضو کمیس��یون تلفیق بودجه مجلس نیز در این 
نشست با اشاره به گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
در خصوص لایحه بودج��ه ۱۴۰۲ گفت: پیش بینی 
بان��ک جهانی در خص��وص نرخ تورم س��ال ۱۴۰۱، 
ح��دود ۵۱.۲ درصد و برای س��ال آینده حدود ۴۲.۶ 
درصد اس��ت که این میزان در خصوص صندوق بین 

المللی پول، ۴۰ درصد است.
س��یدمحمدرضا میرتاج الدینی در خصوص رش��د 

ارزش افزوده فعالیت های اقتصادی نیز افزود: رش��د 
اقتصادی س��ال ۱۴۰۰ حدود ۴.۴ درصد بود که این 
میزان در س��ال ۱۴۰۱ طبق پی��ش بینی ۳.۱ درصد 
خواهد بود لذا رشد اقتصادی بدون نفت، ۲.۸ درصد، 
رشد بخش کشاورزی، نیم درصد، رشد بخش صنعت 
۶ درصد و رش��د بخ��ش خدمات تا پایان س��ال ۲.۶ 

درصد خواهد بود.
نماینده م��ردم تبریز در مجلس اضافه کرد: بودجه 
کل کش��ور، ۵ هزار و ۱۰۹ هم��ت خواهد بود که دو 
هزار و ۱۶۴ همت بودجه عمومی دولت و س��ه هزار و 
۹۷ همت نیز مربوط به بودجه ش��رکت های دولتی و 

هدفمندی است.
وی بر لزوم ارائه پیشنهادی مشخص از سوی بخش 
خصوصی برای درنظر گرفته در لایحه بودجه ۱۵۰۲ 
تاکید کرد و گفت: توس��عه ناوگان حمل و نقل یکی 
از خواس��ته های بجا و منطقی اس��ت که قطعاً توجه 
ویژه ای نس��بت به آن در مت��ن لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
خواهیم داش��ت لذا تعیین تکلیف پایه تعرفه گمرکی 
نیز درخواست دیگری از سوی بخش خصوصی است 

که مورد توجه قرار می گیرد.
تناس�ب ناموزون میزان منابع و مصارف بانک 

های خصوصی آذربایجان شرقی
روح الله متفک��رآزاد نیز در این نشس��ت در پاس��خ 

به انتقاد بخش خصوصی در خصوص افزایش س��هم 
آذربایجان ش��رقی در پرداخت می��زان مالیات گفت: 
باید این را در نظر داش��ته باش��یم که میزان افزایش 
مالیات آذربایجان ش��رقی نسبت به دیگر استان های 

کشور پایین تر است.
نماینده مردم تبریز، اس��کو و آذرش��هر در مجلس، 
ش��فافیت را یکی از نقاط ق��وت لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
عنوان کرد و افزود: در بحث سیاس��ت های انگیزشی 
برای بخش خصوصی موضوع خوبی پیش بینی شده 
است لذا ش��رکت های بورسی به میزانی که کسب و 
کار خود را به سمت توسعه پیش برده و افزایش تولید 

داشته باشند، معاف از مالیات خواهند بود.
وی با اش��اره به تناس��ب ناموزون می��زان منابع و 
مصارف س��پرده های بانک های خصوصی آذربایجان 
ش��رقی اضافه کرد: باید جلوی جولان سیستم بانکی 
که از منابع استان ما ارتزاق کرده اما این منابع را در 
خود استان هزینه نمی کند، گرفته شود. شایان ذکر 
است در خاتمه این نشست علاوه بر کارشناسان برنامه و 
بودجه آذربایجان شرقی، مسعود پزشکیان دیگر نماینده 
مردم تبریز، اس��کو و آذرشهر در مجلس و نائب رئیس 
اسبق مجلس نیز بر ضرورت ارائه پیشنهاداتی مشخص 
و ش��فاف از س��وی بخش خصوصی در خصوص لایحه 

بودجه ۱۴۰۲ تاکید کرد.

گف�ت:  س�رمایه  ب�ازار  کارش�ناس  ی�ک 
تصمیم های تازه فرابورس در حوزه بازار پایه 
بس�اط نوس�ان گیران و الگوریتم ها را از این 
ب�ازار جمع خواهد کرد که این اقدام می تواند 

جزو اتفاقات مثبت برای بازار تلقی شود.
به گزارش ایرنا، هفته گذش��ته »سروش خواجه 
ح��ق وردی«، مع��اون نظ��ارت بازار فراب��ورس از 
تغیی��رات جدید در بازار پای��ه فرابورس خبر داد و 
اعلام کرد: بر اس��اس مصوبه هیات مدیره ش��رکت 
فراب��ورس ایران، حداقل ارزش هر س��فارش خرید 

معادل پنج میلیون تومان تعیین شد.
وی همچنین گفت: این مصوبه از هشتم بهمن ماه 

سال جاری عملیاتی خواهد شد.
اتخاذ چنین تصمیمی از س��وی این ش��رکت با 
واکنش متفاوت فعالان حاضر در بازار همراه ش��د 

ک��ه در این زمینه »مصطفی صفاری« در گفت وگو 
با خبرن��گار اقتصادی ایرنا ب��ه تصمیم های جدید 
هیئت مدیره فرابورس در خصوص بازار پایه اش��اره 
کرد و اظهار داش��ت: اخی��راً هیئت مدیره فرابورس 
ط��ی مصوبه ای اعلام کرده حداق��ل خرید در بازار 
پایه ب��رای کدهای آنلای��ن از ۵۰۰ هزار تومان به 

پن��ج میلی��ون تومان افزای��ش یافته اس��ت، البته 
س��رمایه گذاران می توانند برای کمت��ر از رقم پنج 
میلی��ون تومان از طری��ق کارگزار اق��دام به ثبت 

تقاضای خرید کنند.
وی با اش��اره ب��ه اینک��ه از دیگ��ر تصمیم های 
هیئت مدیره فراب��ورس افزایش حجم مبنا در بازار 
پایه اس��ت، افزود: بازار پایه به لحاظ ذاتی، بازاری 
با ریس��ک های بالاتر از س��ایر بازارها اس��ت، این 
تصمیم ها می تواند به کنترل ریسک سرمایه گذاران 

در این بازار کمک کند.
صف��اری الگوریتم های فعال در ب��ازار پایه را به 
لش��کر مورچه ها تش��بیه کرد و افزود: تعداد بالای 
الگوریتم های فعال در بازار پایه باعث می ش��وند تا 
نوس��ان گیری در این بازار با حجم معاملات بسیار 

پایین رواج پیدا کند.

حذف بساط نوسان گیران با تصمیم جدید فرابورس در حوزه بازار پایه

ضرورت بهره مندی از نظرات بخش خصوصی در تدوین لایحه بودجه
آنچه در نشست بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۲ کل کشور در تبریز گذشت؛

کاهش ۷درصدی مالیات تولید در سال آیندهتداوم مشکلات صنعت خودروسازی با قیمت گذاری دستوری

مش�اور وزیر اقتصادی با بیان اینکه عرضه خودرو در 
بورس باعث حذف رانت ها ش�ده و می تواند مش�کلات 
صنعت خودروس�ازی را حل کند، گفت: ایجاد شفافیت 
و ح�ذف رانت از بازار خودرو به کمک س�ازوکار بورس، 
روی�دادی مهم برای اقتصاد اس�ت و دول�ت برای ایجاد 
ش�فافیت و ح�ذف ران�ت، از عرضه خ�ودرو در بورس 

حمایت می کند. 
»وحید ش��قاقی ش��هری« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا، حذف س��وداگران را جزو ویژگی ها و حس��ن عرضه خودرو در بورس کالا دانست و افزود: گروهی از 
افراد که به واسطه رانت قیمتی در بازار خودرو، سود کسب می کردند به مرور با عرضه خودرو در بورس 

حذف شده و می شوند.
وی افزود: ایجاد ش��فافیت در بازار خودرو و حذف رانت ها، کار بس��یار دشواری است؛ زیرا اخیراً حتی 
اعتراض های��ی در خصوص عرضه خودرو در بورس کالا ش��کل گرفته، ولی دولت در برابر این اعتراض ها 
و مخالفت ها ایستادگی می کند؛ وزارت اقتصاد و رئیس سازمان بورس نیز تاکید کردند که به طور حتم 

خودرو باید از طریق بورس کالا عرضه شود.
ش��قاقی ش��هری اظهار داش��ت: عرضه خودرو در بورس کالا از هر زاویه ای که دیده ش��ود هم به نفع 
تولیدکننده است هم مصرف کننده؛ یعنی تولیدکننده می تواند محصول خود را بر اساس عرضه و تقاضا به 
فروش برساند و که به نفع تولیدکننده است و رانت از بین می رود که برای مصرف کننده خرید ارزان تر از 
بازار آزاد انجام می شود که با این روش رضایت مصرف کننده هم حاصل می شود. از سوی دیگر شفافیت 

نیز بر معاملات حاکم شده و عمق بازار سرمایه نیز افزایش می یابد.
مشاور وزیر اقتصاد عنوان کرد: با این همه مزایایی که عرضه خودرو در بورس کالا دارد، نمی دانم دلیل 
اعتراض معترضان چیست، زیرا مسیر گذشته ناظر بر رانت، دلالی، عدم شفافیت و عدم تقارن اطلاعات 
ب��وده اس��ت؛ اما بورس یک ویژگی مهم ب��ه نام تقارن اطلاعات هم ب��رای تولیدکننده و مصرف کننده و 

سیاست گذار دارد و این تقارن اطلاعات از ویژگی ها و محاسن بازار سرمایه است.
ای��ن اقتصاددان ادامه داد: امروز در ش��رایطی که به جز ب��ورس، راه دیگری برای خرید خودروی صفر 
از س��وی مردم و آن هم در بازار آزاد وجود ندارد، خریداران بعد از اخذ کد بورس��ی می توانند به راحتی 
خ��ودروی موردنی��از خود را با قیمت منصفانه خری��د کنند که این امر موج��ب رضایتمندی خریداران 
خودروی بورسی شده است. وی اضافه کرد: استدلال ها و فاکتورهای عرضه خودرو در بورس کالا آن قدر 
محکم و شفاف است که دولت پشت عرضه خودرو در بورس کالا ایستادگی می کند تا کار خوبی که آغاز 
شده ادامه یابد؛ در این زمینه وزیر اقتصاد هم نسبت به این موضوع صحه گذاشته و تاکید کرد که این 
مس��یر ادامه یابد. شقاقی شهری در خصوص اینکه شورای رقابت باید تعیین کننده قیمت خودرو باشد، 
گفت: تجربه شورای رقابت در سال های گذشته، تجربه مفید و موفقی نبود و بازگشت آن به روش قبلی 

و یا هر نوع قیمت گذاری دستوری دردی را دوا نمی کند.
مش��اور وزیر اقتصاد در پاسخ به این سوال که آیا خارج ش��دن ایران خودرو از زیان می تواند آغاز یک 
تحول مثبت در این صنعت باشد؟ گفت: قطعاً اگر خودروسازان بتوانند در بورس کالا محصولات خود را 
عرضه کنند حاشیه سودشان بیشتر می شود و پولی که به جیب دلال ها می رود، نصیب تولیدکننده شده 
و زیان انباشته این صنعت را پوشش خواهد داد که این امر به صنعت است؛ زیرا هم شفافیت را ارتقا داده 

و هم درآمد و سودآوری شرکت ها بیشتر می شود.
وی اظهار کرد: زمانی که حاشیه سود تولید افزایش می یابد، محل و منبع درآمدی نصیب خودروسازان 
می شود که آنها می توانند برای حل مشکلات و ارتقای صنعت خودروسازی اقدام کنند، لذا در این مسیر 
فقط دلال ها زیان کرده و حذف می شوند؛ بنابراین عرضه خودرو در بورس کالا فواید بسیاری برای اقتصاد 

ایران خواهد داشت.

س�ازمان برنامه و بودجه کش�ور با اش�اره ب�ه کاهش ۷ 
درصدی مالیات واحدهای تولیدی در لایحه بودجه س�ال 
آینده، اعلام کرد: س�هم درآمده�ای مالیاتی از کل منابع 
عمومی کل کشور به حدود ۴۲ درصد رسیده که به معنای 

حرکت به سمت پایداری تدریجی منابع عمومی است.
به گزارش ایرنا، س��ازمان برنامه و بودجه کش��ور در پاس��خ به 
گزارش روز ۲۲ دی ماه روزنامه شرق با عنوان »فراز و فرودهای 
یک بودجه/ وزن س��نگین مالی��ات در بودجه ۱۴۰۲« و گزارش 
روز ۲۸ دی م��اه روزنام��ه اعتماد با عنوان »برنام��ه ویژه دولت 

برای گرفتن مالیات« اعلام کرد: از زمان روی کار آمدن دولت سیزدهم رویه فشار مالیاتی به بخش های مولد 
اقتصادی متوقف شده و امسال نیز مشوق های مختلف مالیاتی از جمله کاهش هفت درصدی مالیات واحدهای 

تولیدی به تصویب دولت رسیده است.
۱- از مجم��وع ۹۷۸ ه��زار میلیارد تومان درآمدهای عمومی مندرج در لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۲، س��هم 
درآمده��ای مالیاتی )با احتس��اب حقوق و عوارض گمرکی( بالغ بر ۸۴ درصد و ب��ه میزان ۸۲۶ هزار میلیارد 
تومان اس��ت. این رقم از کل منابع عمومی کل کش��ور به حدود ۴۲ درصد رس��یده است که این نسبت ها در 
قانون بودجه سال جاری به ترتیب ۸۰ و ۴۰ درصد بوده است که به معنای حرکت به سمت پایداری تدریجی 

منابع عمومی است.
۲- از مجموع درآمدهای مالیاتی پیش بینی شده، ۴۵۱ هزار میلیارد تومان به مالیات مستقیم و ۲۴۲ هزار 
میلیارد تومان به مالیات غیرمس��تقیم )ارزش افزوده( اختصاص یافته اس��ت که با توجه به سهم ارزش افزوده 
بخش ه��ای مختلف اقتصادی مس��ئول پرداخت مالیات و نرخ مالیات بر ارزش اف��زوده و آثار تغییرات قیمتی 
بخش های مش��مول پرداخت مالیات و همچنین عملکرد ۹ماهه وصول مالیات ارزش افزوده در س��ال جاری 

)۱۲۸ ه. م.ت( پیش بینی صورت گرفته قابل وصول خواهد بود.
در بخش مالیات های مستقیم نیز هیچ گونه افزایش و فشار مالیاتی برای مودیان مالیاتی فعلی منظور نشده 
اس��ت و مبانی محاس��باتی معطوف به تکمیل و راه اندازی پایگاه های مالیاتی و درگاه های خدمات محوری و 
اجرای کامل قانون پایانه های فروش��گاهی تا نیمه س��ال آینده و اتصال کامل س��امانه های اطلاعاتی بانکی و 
گمرک��ی به س��ازمان امور مالیاتی و شناس��ایی مودیان جدید مالیاتی و جلوگی��ری از فرارهای مالیاتی و اخذ 
معوقات مالیات و اخذ مالیات از مودیان بزرگ مالیاتی اس��ت. ضمن اینکه برآوردهای صاحب نظران اقتصادی 
صندوق بین المللی پول حاکی از خروج ش��رایط اقتصادی کش��ور از رکود است و آثار رشد اقتصادی در میزان 

مالیات قابل وصول متبلور خواهد شد.
۳- ش��ایان ذکر اس��ت به جهت حمایت از واحدهای تولیدی، در لایحه بودجه س��ال آینده نرخ مالیات بر 

واحدهای مزبور هفت درصد کاهش داده شده و بر مبنای ۱۸ درصد محاسبه خواهد شد.
اق��لام مربوط به مالیات حقوق کارکنان نیز متناس��ب با میزان افزایش حق��وق )کارکنان دولتی( و عملکرد 
مالیات دریافتی سال جاری )برای کارکنان بخش خصوصی( نیز منظور شده است. همچنین قابل توجه است 
که کماکان نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی کشور با نسبت های موجود سایر کشورها )حتی با احتساب 
تفاوت تعریف مفهوم مالیات میان کش��ورها( بس��یار متفاوت و زیر ۶درصد اس��ت که با توجه به ظرفیت های 
اقتصادی موجود در کشور با اتصال سامانه های اطلاعاتی سازمان امور مالیاتی به درگاه های اطلاعاتی موردنیاز 
و جلوگی��ری از فرارهای مالیاتی موجود و بازنگری در معافیت های مالیاتی موجود و کوش��ش س��ازمان امور 
مالیاتی، به تدریج سهم درآمدهای مالیاتی به عنوان پایدارترین درآمد هر اقتصادی افزایش یابد و هزینه های 

عمومی کشور به طور کامل از محل درآمدهای عمومی تامین شود.
۴- در خصوص محاس��بات درآمدهای حاصل از واگذاری دارایی های س��رمایه ای )اعم از صادرات نفت خام، 
میعان��ات گازی و خال��ص ص��ادرات گاز و خوراک پتروش��یمی ها( و درآمد حاصل از ف��روش اموال منقول و 
غیرمنق��ول )به میزان ۷۱۱ ه��زار میلیارد تومان(، و به تفکیک ۶۰۳ هزار میلی��ارد تومان عواید نفت و گاز و 
۱۰۸ هزار میلیارد تومان فروش اموال، قابل ذکر اس��ت مبانی محاس��باتی بر اساس میزان عملکرد صادرات و 

وصولی های سال جاری، پیش بینی های قیمت جهانی نفت و گاز صورت گرفته است.

یعقوب هوشیار خبر داد:

شهرداری تبریز آماده تخصیص بودجه و ساماندهی 
تالار شهر

تبریز  ش�هردار  عص�رآزادی: 
از برنامه ریزی برای س�اماندهی 
و تعیی�ن بودجه مش�خص برای 

تالار شهر خبر داد.
عصرآزادی - س��ید سعید پیمان؛ 
روز  در جلس��ه  یعق��وب هوش��یار 
یکشنبه شورای اسلامی شهر تبریز 
با اش��اره به آخری��ن وضعیت پروژه 
مقبره الش��عرا، گف��ت: تلاش داریم 
تا نهم اردیبهشت سال آینده پروژه 

مقبره الش��عرا را تکمیل کنیم. وی با بیان اینکه برای تکمیل صفه جنوبی مقبره الش��عرا ۴۰ 
میلیارد تومان هزینه می ش��ود، اظهار کرد: صفه شمالی مقبره الشعرا با هزینه ۲۵ میلیاردی 

در سال جاری تکمیل و مورد بهره برداری قرار گرفته است.
هوش��یار با اش��اره به بلاتکلیفی چندین س��اله تالار ش��هر، از تلاش مدیریت شهری برای 

ساماندهی این تالار خبر داد.
ش��هردار تبریز اظهار کرد: در فصل بودجه نویس��ی هس��تیم و اگر موضوع تالار شهر تعیین 

تکلیف شود، برای سال آینده برنامه ریزی خاصی در این خصوص انجام خواهیم داد.

شهردار تبریز خبر داد:

پیش بینی بودجه عمرانی چهار هزار میلیارد تومانی 
سال آینده مترو

عصرآزادی: شهردار تبریز توجه ویژه به حوزه حمل و نقل عمومی از جمله مترو، 
تاکسی و اتوبوس را از افتخارات این دوره شورا و شهرداری قلمداد کرد.

عصرآزادی - سید سعید پیمان؛ یعقوب هوشیار در جلسه روز یکشنبه شورای اسلامی شهر 
تبریز با بیان اینکه از سال ۹۳ بحث فاینانس مطرح بوده و بعد از هشت سال هنوز به نتیجه 
نرس��یده است، برنامه ریزی مدیریت ش��هری در موضوع مترو را مبتنی بر فاینانس ندانست و 

گفت: سرنوشت مردم را به فاینانس گره نمی زنیم.
وی با اشاره به اینکه سناریوی جایگزینی برای فاینانس جهت اجرا داریم، افزود: سال آینده 
چه��ار هزار میلیارد تومان بودج��ه عمرانی برای مترو پیش بینی کردی��م که غیر از فاینانس 

است.
ش��هردار تبریز از روزش��مار بهره برداری از ایس��تگاه قره آغاج خبر داد و گفت: مردم هفت 
س��ال است آنجا گرفتار هس��تند که طبق روزشمار، اواخر شهریور سال آینده این ایستگاه به 

بهره برداری می رسد.
هوش��یار زمان اتمام کامل حفاری خط ۲ را پایان س��ال جاری اعلام کرد و از تکمیل ریل 

گذاری این خط در سال آینده خبر داد.
خط یک مترو تبریز ش��امل ۱۸ ایس��تگاه است که از ایستگاه ائل گلی )مقابل هتل پارس( 
شروع شده و در ادامه از طریق راهنمایی، استاد شهریار، فلکه دانشگاه سپس در طول مسیر 
خیابان امام)ره( تا میدان ساعت و از میدان ساعت به سمت میدان کهن)سه راه امین( ادامه 
دارد بعد از میدان کهن، قونقا، گازران، چهارراه لاله، میدان امام حسین، شهید باکری و نهایتا 

ایستگاه نور شهرک نور لاله به عنوان ایستگاه پایانی در نظر گرفته شده است.
با افتتاح ایستگاه شماره ۱۴ واقع در گازران، تعداد ایستگاه های افتتاح شده خط یک از ۱۸ 
عدد به ۱۷ عدد رس��ید و به جز ایس��تگاه قونقا که طبق روزشمار این پروژه نیز تا پایان سال 

جاری به افتتاح می رسد، پرونده خط یک بسته می شود.
خط ۲ مترو تبریز نیز ش��امل ۲۰ ایس��تگاه بوده که غرب تبریز را به شرق تبریز متصل می 
کند. این مسیر از خیابان وحدت و میدان قراملک شروع شده )اولین ایستگاه( و پس از عبور 
از زیر خیابان آخونی، خیابان قدس، سه راه امین و میدان دانشسرا وارد خیابان عباسی شده 
و تا میدان شهید فهمیده امتداد می یابد. دو دستگاه تی بی ام در خط ۲ مترو تبریز فعال و 

تونل در حال احداث است و تا به امروز این خط ۲۲ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

فاطمی امین: 

 زمینه تولید و صادرات محصولات بانوان 
فراهم می شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت از نمایش�گاه بانوان تاثیرگذار بازدید کرد و از تلاش 
وزارت صمت برای کمک به افزایش تولید و صادرات این شرکت ها خبر داد.

به گزارش ایرنا از وزارت صنعت، معدن و تجارت، »سیدرضا فاطمی امین« ضمن حضور در 
غرفه های مختلف با شرکت کنندگان به گفت وگو پرداخت و در جریان مشکلات آنان در راه 

توسعه کسب و کار خود قرار گرفت.
وزیر صمت در حاشیه این بازدید در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در این نمایشگاه شاهد 
حضور طیف های مختلفی از ش��رکت ها و تولیدکنندگان بودیم، گفت: این نمایشگاه کمک 
کرده تا ظرفیت های بانوان ما در عرضه های مختلف از صنایع دستی گرفته تا حوزه نفت و 

گاز و دانش بنیان نمایش داده شود.
فاطمی امین با بیان اینکه شرکت کنندگان در این نمایشگاه علاقه مند به صادرات محصول 
خود هستند، افزود: از همه شرکت کنندگان دعوت کردیم تا در جلسه ای که  ترتیب دادیم 

حاضر شوند و مباحث خود را مطرح کنند.
وی با بیان اینکه این نمایش��گاه بخش��ی از توانمندی بانوان ایرانی را نشان می دهد، تاکید 

کرد: تلاش ما این است که زمینه برای صادرات و تولید آنها فراهم شود.


